
לא כל יום פורים

שהחיינו...

חיכינו וציפינו והנה אנחנו עומדים נרגשים בערב 
בימים הגבוהים והקדושים – ימי הפורים!

בשבוע שעבר כתבנו את מה שאנחנו מזכירים בכל 
שנה מחדש: התפילה בפורים מתקבלת יותר מכל 
השנה כולה, כי גם בשמיים מקיימים את ההלכה "כל 

הפושט יד נותנים לו".

אין עת רצון כמו פורים בשום זמן בשנה! ארבעים 
ושמונה שעות שכל השערים פתוחים לכל מי שמבקש!

אין יום כזה בכל השנה כולה. לא כל יום פורים!

ושוב נזכיר: "כל הפושט יד" – זה אומר: לכולם – לכל 
אחד ולכל אחת! גם למי שלא ראוי, וגם למי שלא 
מגיע לו, וגם למי שלא עשה תשובה, וגם למי שהוא 
רשע גמור שעובר על כל התורה כולה, וגם אם יש כל 
מיני חשבונות כאלה ואחרים, וגם אם נגזר עליו מה 
שנגזר. זה לא משנה! פורים זה עת רצון ואפשר לקבל 
השפעות וישועות מעל ומעבר לכל החוקים הרוחניים 

וכל שכן מעל ומעבר לכל החוקים הגשמיים.

אסור לנו לפספס את זה!

וכמו בכל שנה, עולות כל מיני שאלות: מה לעשות 
ואיך לעשות ואיך לזכות ולנצל את הזמן המסוגל הזה.

מפעילים את המנגנון

אז קודם כול צריכים לדעת את הכלל שאומר הזהר 
הקדוש ש"באתערותא דלתתא איתער לעילא", כלומר 
שכפי שמתנהגים בארץ, היהודים בעולם הזה )לתתא( 

– כך מתעוררת ההנהגה בשמים )לעילא(.

נמצא אם כן, שהסיבה שבגללה בשמים מתנהגים 
איתנו בהנהגה של "כל הפושט יד" היא בגלל שכלל 
עם ישראל בפורים מתנהג בצורה דומה ומפזר צדקות 

ומתנות לאביונים בלי שום חשבון – זה מה שמעורר 
את ההנהגה האלוקית. וכמו שזה בכלל ישראל כך 
זה אצל כל אחד ואחד, שכפי מה שהוא זוכה בעצמו 
להתנהג באופן של "כל הפושט יד נותנים לו", כך הוא 
ממשיך על עצמו משמים את אותה הנהגה. זה תלוי בנו!

ולכן מי שרוצה שהתפילות של פורים באמת יתקבלו 
ויעשו פרי – מומלץ מאוד שֶׁמֵּעֵבֶר לקיום המצווה של 
מתנות לאביונים, מלבד זאת מומלץ מאוד לשים בצד 
סכום מכובד של כסף ולתת צדקה לכל מי שמבקש, 
בלי שום חשבון; גם אם כל השנה לא היית מסתכל 
עליו, עכשיו פורים, ועכשיו לא בודקים ולא מדקדקים, 
עכשיו זה הזמן לתת בלי חשבון. וההנהגה הזאת 
נכונה לכל אחד, בשני הימים: גם אם אתה ירושלמי 
והפורים שלך בט"ו, תפתח את היד והכיס והלב גם 
בי"ד, בפורים דפרזים, כדי להמשיך עליך את ההנהגה 
של "כל הפושט"; וכן להיפך לבני הפרזים, שישתדלו 
לפזר צדקות גם ביום שושן פורים. כי ההנהגה בשמים 
של "כל הפושט יד" היא בשני ימי הפורים, ואם אנחנו 
רוצים להמשיך את ההנהגה הזאת עלינו בשלימות, 
עלינו להתחזק בעצמנו כמה שאפשר באמת לתת 
לכל הפושט יד בשני הימים. ובזכות זה נזכה לעורר 
את ההנהגה הזו מלמעלה עלינו ועל כל עם ישראל 

וכל התפילות יתקבלו ברצון.

להינעל על המטרה

ועכשיו למעשה. צריכים הכנה! כי כמו שאמרנו כבר 
בעבר, ביום פורים זה מאוד קשה להקדיש זמן מסודר 
וארוך לתפילה, כי יש הרבה טרדות של מצווה, קריאת 
מגילה, משלוחי מנות ואירועים משפחתיים כאלה 
ואחרים. לכן הזמן הטוב ביותר הוא בלילה. הלילה זה 
לא זמן של מסיבות, ובטח שלא שותים כלום בלילה. 
כל המצוות של פורים הן ביום. והלילה הוא זמן של 

תפילה: "צעקתי בלילה נגדך".

ולכן אנחנו צריכים להכין את עצמנו, לנוח קצת לפני 
פורים, להכין את כל מה שדרוש לסעודה ולמשלוחי 
המנות מבעוד מועד, ולהיות ממוקדים במטרה: לצאת 
להתבודד מיד אחרי המגילה של הלילה, או ללכת לישון 
בזריזות ולקום בחצות או לפנות בוקר ולהקדיש כמה 

שעות טובות לתפילה.

על מה מתפללים? ההמלצה שלי היא באמת לעשות 
רשימה ולהתפלל על הכול, תקדיש כמה דקות של 
תפילה לכל דבר שאתה צריך בכל תחום בחיים. אבל 
חוץ מזה: תתמקד! תבחר לך דבר אחד, ישועה אחת 
שהיא הנצרכת לך ביותר, נקודה יסודית בחיים שלך 
שאתה רוצה לראות בה שינוי אמתי ועמוק – ועל זה 
תתפלל באריכות מרובה, ואתה תראה ישועה גדולה!

אז שואלים אותי: לָמָּה צריך להאריך בתפילה בפורים, 
הרי "כל הפושט יד נותנים לו"? שהרי אם מאריכים 
בתפילה, אז היא פועלת גם כל השנה כולה בלי קשר 
לפורים, כי הגמרא קובעת ש"כל המאריך בתפילתו 
אין תפילתו חוזרת ריקם", אז מה החידוש של פורים? 
לכאורה בפורים החידוש הוא שגם תפילה קצרה 

מספיקה בשביל לפעול ישועות?

תפילה זו לא רשימת מכולת

בואו נעשה קצת סדר בדברים. כל תפילה יש לה 
פעולה מסוימת, גם לתפילה קצרה וגם לתפילה ארוכה. 
אבל תפילה זו לא רשימת מכולת. אתה לא יכול לבוא 
לפני ה' ולהקריא רשימה - "תן לי זיווג, כסף, ילדים 
ורפואה...". זו לא תפילה. כי תפילה היא עבודה שבלב. 
תפילה היא רחמים ותחנונים. תפילה היא שיחה וקשר 
עם הבורא. תפילה זה דבר רציני. זה בלתי אפשרי 

לעשות דבר כל כך רציני בחטף כלאחר יד.

"תִּרְאֶה ה', אין לי כל כך זמן, אבל אני יודע שכל 
הפושט יד וכו' – אז תיתן לי זיווג, טוב...?" זה נראה 
לכם כמו תפילה רצינית?! ברור שלא. אם אתה רוצה 
זיווג, אתה צריך לבנות את התפילה ולהאריך בה: 
תודֶה לה' באריכות על כל מה שנתן לך עד היום, ספר 
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מהלכות שבת זכור ופורים

שבת זכור

בשבת שלפני הפורים מוציאים שני ספרי תורה, 
ובספר השני קוראים בפרשת “זכור את אשר עשה 

לך עמלק” והטעם כדי להסמיך מעשה המן 
למעשה עמלק. )רש”י מגילה כ”ט( ונחלקו 

הראשונים האם מצווה זו מדאורייתא 
או מדרבנן, ולכן צריכים ליזהר 

בקריאתה מאד ולכוין לצאת 
ידי חובה. שולחן ערוך )סימן 

קמ"ו סעיף ב'(.

צריך השליח ציבור להודיע 
לציבור שיכוונו לצאת ידי חובת 

מצוות זכירת עמלק ומחייתו שהיא 
מצוות עשה מן התורה, ושגם הוא מכוין 

להוציא את השומעים ידי חובתם. שלחן 
ערוך סימן תקפ”ט )סעיף ט’(. ועיקר הכוונה לצאת 

ידי חובה בקריאתו של השליח ציבור ואין צריך 
לכוון לצאת בברכות, והמחמיר תבא עליו ברכה. הגרי”י 

קנייבסקי )ארחות רבנו חלק ג’ עמוד לב(.

נחלקו הפוסקים האם נשים חייבות בקריאת פרשת 
זכור, ולהלכה פסק מרן הרב עובדיה שאף שהאשה 

המקילה יש לה על מה לסמוך, מכל מקום המחמירה 
תבוא עליה ברכה.

הלכות מקרא מגילה

חייב אדם לקרוא המגילה בלילה ולחזור 
ולשנותה ביום, וקריאת מגילה של לילה 
זמנה כל הלילה עד עלות השחר. גמרא 
מגילה )דף ד’(. וקריאת מגילה של יום 

זמנה כל היום, מהנץ החמה 
עד סוף היום דהיינו השקיעה. 
שלחן ערוך )סימן תרפ”ז סעיף א’(. 

מצוה מן המובחר לקוראה 
ברוב עם, משנה ברורה )סוף סימן 
תר”צ( ועיין בשו”ת יביע אומר )חלק ה’ 

אורח חיים סימן ו’ אות ה’(. ואפי’ אם יש 

ציבור גדול בבית הכנסת ורוצים להתחלק 
לכמה מניינים בחדרים הקטנים, אין לעשות כן 
אלא להתפלל כולם בבית הכנסת הגדול. שו”ת שבט 

הלוי )חלק ה’ סימן פ”ד(. 

נשים חייבות בקריאת המגילה, מפני שאף הם היו 
באותו הנס. חזון עובדיה )עמוד נ’ בהערות( והאיש יכול 
לחזור ולקראה בביתו להוציא את הנשים ידי חובתן, אף 

שכבר יצא ידי חובתו בבית הכנסת. )חזון עובדיה עמוד נ”א(. 

מי שאיחר לבוא לבית הכנסת בערבית, והציבור כבר 
התפללו ערבית, ישמע את קריאת המגילה בציבור 
ואח”כ יתפלל ערבית ביחידות, לפי שמצוה לשמוע 
את המגילה ברבים מפני פרסום הנס. )משנה ברורה ארזי 
הלבנון סימן תרפ”ז הערה 8 בשם הרב בן ציון אבא שאול זצ”ל(.

אסור לאכול קודם קריאת המגילה, ואין חילוק בזה 
בין קריאת המגילה של לילה לקריאת המגילה של 
יום. )שולחן ערוך סימן תרצ”ב סעיף ד’(. ולכן יזהרו הנשים 
שלא לאכול ביום הפורים עד שישמעו קריאת המגילה.

סעודת פורים

מצוה להרבות בסעודת פורים, ובסעודה אחת יוצאים 
ידי חובה.

זמנה של הסעודה הוא ביום הפורים ולא בלילה, 
וסעודת פורים שעשאה בלילה לא יצא ידי חובתו, 
ומכל מקום אף בלילה ישמח וירבה קצת בסעודה. 

שלחן ערוך והרמ”א )סי’ תרצ”ה סעיף א’(. 

יש להדר לאכול פת בסעודה זו, ובדיעבד אינו מעכב. 
חזון עובדיה )עמ’ קעג(.

לכתחילה ישתדל לקנות לכבוד סעודה זו בשר בקר, 
אמנם בדיעבד יוצא ידי חובתו אף בבשר עוף או בדגים. 

שו”ת שבט הלוי )חלק י’ סימן יח אות ג’(.
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הנחל נובע
משתה היין בקדושה

ראוי להתבונן במה ששנינו בגמרא )מגילה ז(: “אמר 
רבא מיחייב איניש לבסומי בפוריא, עד דלא ידע בין 
ארור המן לברוך מרדכי”. וצריך להבין את ענין שתית 

היין בפורים.

ויתבאר ע”פ הגמרא )חולין קלט:(: “המן מן התורה 
מנין, “הֲמִן הָעֵץ”. פירוש, שמו של המן רמוז במה שאמר 
הקב”ה לאדם הראשון אחרי שחטא בעץ הדעת: ורבו 

בזה הפירושים לקשר בין המן לבין 
“המִן הָעֵץ”.

ט(  ז  )אדר  יששכר”  ה”בני 
ביאר הכוונה בזה על פי מה 
חסידים”  ב”משנת  שכתב 
)מסכת אדר פ”ג משנה ה-ו( 
בשם רבינו האריז”ל, כי המן 
הקדמוני  הנחש  הוא  הרשע 
שגרם לאדם וחוה וכל הנבראים 
שהיו כלולים בהם לאכול מעץ 
הדעת באיסור, לכן פיתה את 

ישראל גם בימי אחשורוש שיהנו 
מסעודתו של אותו רשע. וזהו פירוש הגמרא: “המן 

מן התורה מנין”, מנין היה לו הכח לקטרג על ישראל, 
“הֲמִן הָעֵץ”, שעורר את חטא עץ הדעת על ידי שנהנו 
מסעודתו של אותו רשע. וכיו”ב הביא בעל “דברי אסתר” 
)דף א: ד”ה בימי( אמרו חז”ל )שבת קמו.( שבא נחש 

על חוה והטיל בה זוהמא, וישראל שעמדו על הר סיני 
פסקה זוהמתן. ובימי אחשורוש נתעורר שוב זוהמת 
הנחש... על ידי אכילת סעודתו, ולכן אחשורו”ש  גמט’ 
זוהמ”ת הנח”ש... וזה ששלחה אסתר )אסתר ד-ה( 
לדעת על מה ז”ה ראשי תיבות ז’והמת ה’נחש, באיזה 
חטא נתעורר חטא עץ הדעת וזוהמת הנחש, ולכן 
הוצרכו מחדש לקבלת התורה )כדאיתא בשבת פח( 
ועל ידי זה פסקה זוהמתן. וסיבב הקב”ה מפלת המן 
דוקא על ידי מרדכי הצדיק, לפי מה שהביא ב ”ילקוט 
ראובני” )פרשת בראשית אות תקה( בשם “כלי חמדה” 
)פרשת כי תשא(: “מרדכי והמן 
היו גלגול אדם נחש”. כלומר 
מרדכי גלגול אדם הראשון, והמן 
גלגול הנחש הקדמוני, ומבואר 
בגמרא (ברכות מ( לפי שיטת 
רבי מאיר עץ הדעת היה ענבים, 
וכן נמצא במדרש )ב”ר יט-ה( 
אמר רבי איבו, סחטה ענבים 

ונתנה לו”.

ובזמן אחשורוש והמן שהיו 
בבחינת זוהמת הנחש הקדמוני, 
חזרו על מעשה הנחש להפיל את היהודים בשמחה 
של הוללות, כי מטעם זה הזמין אחשורוש לסעודה 

את כל היהודים אשר בשושן למשתה שבעת ימים.

כך כאן אצל המן ואחשורוש שהם זוהמת הנחש הפילו 
את ישראל בשמחה של הוללות בסעודת אחשורוש, 

והנה שמחה מזויפת זו בעצתו של המן נהפכה על 
ידו ליללה של מות, כשגזר בהסכמתו של אחשורוש 
גזירת שמד על כל היהודים: “והמלך והמן ישבו לשתות 

והעיר שושן נבוכה”.

והנה בא מרדכי גלגול יעקב תיקונו של אדם הראשון, 
ונזכר במה שעשה לו הנחש הקדמוני, שהכניס בו ובכל 
נשמות ישראל שהיו כלולות בו, שמחה של הוללות 
לשתות יין מן העץ הדעת, ועתה חזר על מעשיו הרעים 
על ידי שנתלבש בהמן מזרע עמלק, לכן יצא בכל כוחו 
להחזיר את ישראל בתשובה על השמחה של הוללות, 
כמו שכתוב )אסתר ד-א(: “ומרדכי ידע את כל אשר 
נעשה ויקרע מרדכי את בגדיו וילבש שק ואפר ויצא 

בתוך העיר ויזעק זעקה גדולה ומרה”.

וזהו ביאור הענין שייעצה אסתר למרדכי )שם טז(: 
“לך כנוס את כל היהודים הנמצאים בשושן וצומו 
עלי ואל תאכלו ואל תשתו שלשת ימים לילה ויום”. 
כדי שהצער של הצום יכפר על מה שנהנו והתענגו 
משמחה של הוללות, ועל ידי תשובה זו הצליחו מרדכי 
ואסתר במשתה היין להפוך את הקערה על פיה, להוציא 
את השמחה של קדושה שגזלו המן וחכמיו, ולהביא 
עליהם יללה של מות, שהתחיל במה שכתוב: “הדבר 
יצא מפי המלך ופני המן חפו”, והסתיים במה שכתוב 
)שם ז-י(: “ויתלו את המן על העץ”, על שהחטיא את 
אדם הראשון וכל הנבראים בחטא עץ הדעת, ועל ידי 
זה חזרה השמחה של מצוה לישראל, כמו שכתוב: 

“ליהודים היתה אורה ושמחה וששון ויקר”.

והנה שמחה 
מזויפת זו בעצתו 
של המן נהפכה 

על ידו ללילה של 
אבל
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משלוח מנות מיוחד

שעת דמדומי חמה, החלו נאספים בבית הכנסת 
לשמוע את קריאת המגילה מפיו של המרא דאתרא 
ר' לוי יצחק מברדיצ'ב זיע"א, המכונה "סנגורן של 
ישראל". בית הכנסת נתמלא חיש מהר מפה לפה..
בעוד הקהל עומד להתחיל בתפילה, ניגש השמש 
אל הרבי, רבי לוי יצחק, ולחש משהו לאזניו. הרבי 
קם מכיסאו ויצא את בית הכנסת. הקהל כולו קם 
לכבודו והפנו מבטי השתוממות על דמותו האצילה 

של הרבי שנעלמה אט אט מהאופק.

***

רבי לוי יצחק נכנס לחדרו הסמוך אל בית הכנסת, 
שם חיכתה לו אישה ובידה תרנגול. היא לא הייתה 
בטוחה בכשרותו של העוף, ורעדה לעצם המחשבה 
שהרב עלול להטריף את התרנגול שהשיגה לחג 
בעמל רב. "רבי" – אמרה האישה בקול בוכים – "רבי, 

אוי ואבוי לי! שאלה יש בתרנגול... 
רבי". הסתכל רבי לוי יצחק על 
התרנגול, חשב כמה רגעים ואמר: 
"התרנגול אינו כשר ואסור לאכול 
אותו" האשה הביטה על רבי לוי 
יצחק אובדת עצות. "רבי!" – היא 
יבבה האישה – "רבי, בפרוטותיי 
האחרונות רכשתי תרנגול זה. 
בעלי וילדי משוועים לאכול מרק 

חם טעים ומזין. והנה, אוי ואבוי, נטרף 
התרנגול שלי. אוי ווי, מה אעשה עכשיו"? כך בכתה 

האישה ויללה ופיכרה את אצבעות ידיה. "אל דאגה, 
ביתי" – ניסה הרבי להרגיע את האישה מרת הנפש 
– "השם יתברך עוזר תמיד לכולם, הוא יעזור גם 
לך". רבי לוי יצחק שאלה לשמה ולכתובתה, חיזקה 
בדברי אמונה ושלחה לשמוע את קריאת המגילה.

***

לעומתה הוא הרבי לא חזר אל בית הכנסת, אלא 
לבש את מעילו ויצא לרחוב. בצעדים מהירים. פניו 
היו מועדות אל עבר ביתו. בבואו הביתה, הוציא 
רבי לוי יצחק מפה לבנה ובה הניח חלות, אוזני 
המן ופירות שונים. איש מלבדו לא היה בבית ורבי 
לוי יצחק חיפש וחיפש עד שמצא סיר ובו תבשיל 
וצלחת עם דגי "געפילטע פיש" . הוא לקח מכל 
הבא ליד ומילא את המפה הלבנה  ויצא לדרך. 
הפעם פנה רבי לוי יצחק לעבר ביתה של האשה 
העניה, זו שתרנגולה הוטרף לפני דקות ספורות. 
משמצא את בית האשה ונכנס פנימה, הגיע לאוזניו 

קול חלוש שבקע מחדרון קטן: "זו את, ביילה? מה 
היה עם ה'שאלה' "?...  נשמעה קריאה מחלל הבית, 
היה זה בעלה החולה. "פורים שמח! פורים שמח"! 
השיב רבי לוי יצחק לבעל הקול האלמוני – "הנה, 
השם יתברך שלח לכם משלוח מנות! אכלו ושתו 
בשמחה". אחר שהוציא הכל מהמפה וסידר על 
השולחן, חזר רבי לוי יצחק בצעדים מאוששים 
שמח וטוב לבב אל בית הכנסת לקריאת המגילה 

אל הקהל הרב שציפה לו בקוצר רוח ובדאגה.

***

הציבור בבית הכנסת חיכה וחיכה. משנכנס רבי 
לוי יצחק, התחילו מיד להתפלל ערבית. כמנהגו 
מדי שנה בשנה קרא רבי לוי יצחק בעצמו את 
המגילה ברטט באימה וביראת כבוד. שנים רבות 
לאחר מכן סיפרו האנשים כי באותה שנה הייתה 
קריאת המגילה מיוחדת במינה. תואר פני קדשו 
של רבי לוי יצחק האיר באור מיוחד, שהשפיע גם 

על פני הסובבים כולם.

***

לאחר קריאת המגילה חזרו 
הגיע  כאשר  לבתיהם,  כולם 
הרבנית אל ביתה מבית הכנסת, 
חיכתה לה  הפתעה גדולה. היא 
נגשה אל עבר המטבח כדי להכין 
את הסעודה, ומה גדולה הייתה 
השתוממותה כאשר שום דבר לא נמצא במקום. 
לא תבשיל העוף, ולא קציצות הדגים, לא חלות. 
ולמעשה כמעט כלום. אפילו אוזני המן הטריות 
נעלמו ואינם. אובדת עצות נכנסה אל חדרו של 
הרבי, אולם בראותה את פניו הקורנות, הבינה מיד 
מי גרם להיעלמותם של הדברים ויצאה חרש מן 
החדר. היא כבר תשתדל לסדר ארוחה כלשהי מן 
השיריים שנותרו שהרי סיעתא דישמיא מיוחדת 
ליוותה אותה ותוך זמן קצר הוכנה סעודה לתפארת.

***

מן העבר השני, בביתה של היהודיה הענייה שמחה 
וששון על הנס הפילאי שנעשה להם 'נס משלוח 
מנות מן השמים'. היא סיפרה לחברותיה את דבר 
הפלא של משלוח מנות: בודאי היה זה אליהו הנביא 
זכור לטוב, שהביא לה מנות יפות כאלו, אמרה 

לכולן. פורים שמח מעין זה הפורים, זמן 
רב לא היה בברדיצ'ב .

לו על האכזבות והקשיים והציפייה, על כל הצער 
שלך, תחזק את האמונה שלך, ותפרט לו את כל 
השאיפות שלך והרצונות שלך להקים בית באמת 
כמו שצריך. וּתְפָרֵט! רק על הזיווג עצמו צריכים 
לבקש כל כך הרבה דברים ופרטים, ועל הקשר 
ועל כל ההקמה והבנייה של הבית, וכמובן, גם על 

כל החיים קדימה.

תפילה זה בניין שלם, כמו שאומרים בלשון הספרים 
הקדושים "קומה שלימה". בשביל להגיע לתפילה 
שלימה ואיכותית חייבים להאריך. לבנות קשר פנימי 
– זה לוקח זמן. תפילה אמתית היא רק תפילה 
שיוצאת מהלב, וכדי לעורר את הלב – זה גם לוקח 
זמן. ואם זה לא יוצא מהלב – זו לא תפילה, אלא זו 

רשימת מכולת כמו שאמרנו.

קיצור תהליכים

כי הבחינה של "כל הפושט יד" – זה לא אומר 
שלא צריך להתפלל, בבחינת "טרם יקראו ואני 
אענה". לא כך! אלא בפורים צריכים להתפלל. 
והתפילה צריכה להיות תפילה. ותפילה נקראת 
תפילה כמו שצריך כאשר היא תפילה מסודרת 

ורצינית וארוכה ומפורטת.

כי הישועה בפורים באה בזכות תפילות ארוכות 
של אסתר ועם ישראל שֶׁצָּמוּ ועשו תשובה ותפילה 
שלושה ימים ושלושה לילות, וגם לאחר שנתלה המן 
ורצתה אסתר לבטל את גזרתו, היא עדיין האריכה 
בתפילה כמו שכתוב: "ותוסף אסתר ותדבר לפני 
המלך ותיפול לפני רגליו ותבך ותתחנן לו" – אריכות 
הלשון מראה על תפילה ארוכה ועמוקה ורצינית 
מאוד של אסתר לפני מלכו של עולם שבזכותה 
פעלה ישועה כזאת גדולה לדורי דורות! אז מה 
ההבדל בין פורים לכל השנה, שאם בכל השנה אדם 
היה צריך לדוגמה עשרים שעות תפילה כדי שייחשב 
לו "כל המאריך בתפילתו", בפורים מספיקה שעה. 
זו כמובן רק דוגמה גסה להמחשה. העיקרון הוא 
שבפורים ברור שהתפילה פועלת פי כמה וכמה חזק 
יותר ומהר יותר; אבל, כמו שאמרנו, התפילה צריכה 
להיות תפילה כמו שצריך, ותפילה כמו שצריך זו 

תפילה מיושבת וארוכה.

רווח והצלה ליהודים

לסיום, נגיד את הדבר החשוב ביותר: אל תתפלל 
רק על עצמך! אסור לשכוח אף לא לרגע את כל 
עם ישראל; וכל שכן במצב שלנו היום שבו עם 
ישראל בסכנה גדולה, חיילינו בסכנה, משפחות 
רבות בחרדה, החטופים עדיין בשבי ולמשפחות 
היקרות אין יום ואין לילה, ורבבות מעם ישראל גולים 
מבתיהם – אסור לנו לשתוק! אסור לנו להתעלם! 

אסור לנו לחשוב רק על עצמנו!

"אם לא אעלה את ירושלים על ראש שמחתי" – 
עם ישראל זה לפני הכול, את העת רצון העצומה 
נקדיש קודם כול לעם ישראל, את התפילות הגדולות 
והחזקות ביותר צריכים להשקיע על כל עם ישראל! 

וכל המתפלל על עם ישראל נענה תחילה.

פורים שמח וישועות גדולות לנו ולכל עם ישראל.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' נחמן מטשעהרין 
זיע"א
י"ג אדר

הרה"ק ר' נחמן מטשעהרין

נולד לאביו הגדול הרב רבי הירש לייב אבד”ק ברסלב 
זיע"א, שהיה אחד משרפי מעלה; והיה מופלא בעבודתו 

את בוראו בהתלהבות עצומה.

אמרו על אביו כי את דרכו הנלהבת קיבל בהרבה 
מעבודתו המיוחדת ותבערת לבבו של הר"ר שמואל 
אייזיק זצ”ל מתלמידיו הגדולים של רבינו הק', עליו 
העיד חברו מוהרנ"ת כי רביה"ק ניהלו והדריכו בעבודה 

על פי חוד החנית, ועבר עליה בשלום...

וסיפר משמו הרב מטשעהרין, שאביו סיפר לו על 
כך כי מאז שראה את  דרכו בעבודת השי"ת, לא שבע 

אף פעם נחת מתפילתו.

ר' הירש לייב היה אף הוא מתפלל בהתפשטות 
הגשמיות, מסופר שאת תפילת ליל השבת שלו היה 
מסיים לעיתים בחצות לילה, ובכלל כל תפילה שלו 
היתה עד כדי כלות הנפש, כך מספרים גם על בניו 
בצעירותם, שהיו ממתינים לאביהם שיסיים את תפילתו, 
ובמשך זמן המתנתם ושהותם שם, ניצלו השנים את 
זמנם הפנוי – וסיפרו כי הספיקו לגרוס כמות עצומה 
של דפי גמרא שהגיעו לכדי מספר רב, בכל אותו פרק 
זמן שהאריך אביהם בתפלה. וא"כ לא פלא שזכה 

לראות דור ישרים כה מבורך כר' נחמן ובנו ר' חיים.

אביו ר' הירש לייב בן ר' אהרון מברסלב נשא לאישה 
את זוגתו בתו של ר' חיים שרה'ס מברסלב, לאחר 

תשע שנים בהם לא נפקדו בפרי בטן. מקטנותו, ניצל 
ר' נחמן את התלהבותו של אביו בדקדוק המצוות לעמל 
התורה, תוך קבלה נחושה לסיים מסכת שלימה משך 

לילה, כשהיה עדיין יניק.

עוד משחר ילדותו הוכרו מטלותיו וכשרונותיו הגאוניים, 
חכמי לב חזו מראש כי לגדולות נוצר, ואכן כך היה 
שהיה מושלם בכל מיני מעלות רוחניות טובות. הר"ן 
היה מגזע אראלים ותרשישים, ארזי לבנון ואדירי תורה, 
בן אחר בן לרבנים יושבי על מדין ברצף של דורות 

שהתייהדו בגאונות וגדלות-המוחין.

כדרכם בקודש של הגדולים והגאונים האמיתיים - 
הבורחין מן הכבוד ומלאים שפלות כרימון, היו אלה גם 
ציוני דרך לכל אורך אורחות חייו של רבה של טשעהרין 
הוא רבי נחמן זצ”ל, כל כולו מלא היה התבטלות בפני 
אחרים, בריחה מן השררה ככל היותר, התרחקות מן 
הכבוד כמטחווי קשת, פניו הביעו שפלות, וענוות אמת 

חפפה עליו כל היום.

מתנגדיו הרכינו ראשם וקיבלו את מרותו עליהם עם 
יתר בני העיר, והר”ן היה אהוב היה על הבריות ושם 

שמים נתקדש על ידו.

נגידים ובעלי בתים חשובים, עשירי העם ונכבדיו, 
העריכוהו אל נכון וסרו לכל משמעת אשר הורה רבם, 
ואף מדלת העם הוקירוהו והעריצוהו ושמו נשא לתהלה 

בקרב העיר.

וידוע הדבר, כי נגידי אנ”ש בכל הנהנה הקשורה לכלל, 

לא פתחו בדבר טרם שמעם חוות דעתו, מתוך יראת 

הכבוד שנהגו בו; זאת ועוד, לא אחת כאשר קרה, וראה 

הר”ן מחובתו צורך להצליף את אלה בשבט מוסרו 

הנעים, אם על פירצה קלה כחמורה או להתרימם לצרכי 

קודש, לא זזה ידם מחבבו בכל זאת, באהבתם אותו.

וכמו כך, גדולי העובדי ה’ מתלמידי מוהרנ”ת כמחותנו 

רבי משה ברסלבר, רבי פנחס יהושע, רבי אבא'לע שו”ב 

בטשעהרין, רבי אברהם בער נכד אדמו”ר הק’, ועוד 

מראשי עדת החסידים בטשעהרין וחשוביה 

זצ”ל, חרדו לקראתו והעריצוהו במאד.

חסידים",  "דרך  חסידים",  "לשון 

עצות  "לקוטי  לחכמה",  "פרפראות 

המשולש", "מכניע זדים", "זמרת הארץ", 

"נחת השולחן", "יקרא דשבתא" , ירח 

האיתנים, ועוד.

על הצדיק ר' נחמן מטשהערין ככל 

שנכתוב ברור לנו בידיעה ברורה, 

שהתעלומה גדולה והנסתר רב 

על הנגלה עשרות מונים, ורק 

היריעה  קוצר  מפני 

הוכרחנו לקצר. זכותו 

תגן עלינו. אמן.

הפרשת חלה

כבר מספר שבועות שאנחנו מדברים על נושא 
הפרשת חלה, כמה חשוב להפריש חלה ביום שישי, 

וכמה אנחנו מרוויחות מכך.

גם פניות למייל קיבלנו לקבלת 
חלות  של  ופשוט  קל  מתכון  
)המתכון הנפלא הזה של הרבנית 
בת-שבע קנייבסקי(, אם עדיין לא 
קבלת אותו תוכלי לשלוח לנו מייל 
עם המילים חלה לשבת ותקבלי 
al025308000@ המתכון:  את 

gmail.com

מעבר לזה הפעם נשתף בעוד 
סגולות נפלאות להן זוכה אישה 

ביום שמבצעת  חלה  הפרשת 
שישי:

הפרשת חלה ידועה בסגולתה 
ללידה קלה. נאמר: "על 
נשים  עברות  שלוש 
מתות בשעת לידתן, 
זהירות  שאינן  על 

בנדה בחלה ובהדלקת הנר" )שבת לא ע"ב(.אם כן, 
מצוות הפרשת חלה מגינה על האישה בזמן לידתה.

בזכות הפרשת חלה זוכה לחלק 
בעולם הבא, נא': "שכר מצות חלה 
ורמז רמזה בראשי  גדול מאד, 
תיבות חלה – חלק לעולם הבא" 

)עיר מקלט, פרשת שלח(.

בכוח הפרשת חלה זוכה לבנים 
צדיקים ומגינה על רוחניות הילדים. 
שעת הפרשת חלה, כמו שאר 
מצוות האשה, ידועה כעת רצון 
לקבלת תפילות. מה גדול כוחה 
של אשה יהודיה אשר בעת הכנת 
העיסה ובעת הפרשת החלה מרעיפה 
את ברכותיה על בני ביתה ועל צאצאיה ומשם הם 

שואבים כוחות עצומים גם ברוחניות.

 הפרשת חלה בכוחה להגן ולמנוע צרות, למנוע 
שכחה, הגנה ושמירה, רפואה וכל ישועה. נצלי את 

הכח,300 הפרישי חלה, תפעלי כל ישועה!

בברכת שבת שלום ומבורך.

הלכות שבתמוסיף והולך
לחם משנה

אם אין לו לחם שלם ללחם משנה, יכול לצרף 
מצה או עוגה שלימה שיש בה כזית. כי שם 
של לחם על העוגה, שהרי הקובע סעודה על 
עוגה ]216 גרם[, מברך המוציא וברכת המזון. 
וכל שכן מצה ששם של לחם עליה, אף לבני 
ספרד שמברכים עליה ''מזונות'' במשך השנה. 

)חזו"ע שבת ב קפה(

וכן בדיעבד כאשר אין לו לחם שלם יכול 
לצרף שני צנימים כי יש אומרים שהצנימים 
שעברו שוב אפיה נחשבים כלחם שלם )ה"ב 
רע"ד טז(,  אם אין לו לא עוגה שלמה, ולא 
מצה שלמה ולא צנימים, יקח שתי פרוסות או 
חתיכות חלה ויברך עליהן )חזו"ע שבת ב קפג(.
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ממורנו הרב שלום ארוש שליט"א

שׁ  יֵּ ה נוֹרָאָה שֶׁ פִלָּ דוֹשׁ, תְּ יוֹם פּוּרִים הַקָּ יִן בְּ ת הַיַּ תִיַּ הֲכָנָה לִשְׁ
ל כּוֹס וְכוֹס: לוֹמַר לִפְנֵי כָּ

* יש לומר תפילה זו בכוונת הלב אמתית ולא לשתות אפילו טיפת 
יין ללא אמירת הלשם יחוד.

* אפשר לשתות כוס נוספת, בתנאי שיודעים ומרגישים שנחזיק 
מעמד וזה רק יועיל לנו ולא ח''ו ההיפך. 

* כל התיקון הוא רק על ידי שתיית יין בלבד ולא שום משקה 
חריף אחר.

ה, לְכָל  יוֹם פּוּרִים הַזֶּ ה, בְּ יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ שְׁ ר אֶת עַצְמִי בִּ ֵ הֲרֵינִי מְקַשּׁ
ים שׁוֹכְנֵי  יִּ יקִים הָאֲמִתִּ דִּ דוֹרֵנוּ, וּלְכָל הַצַּ בְּ ים שֶׁ יִּ יקִים הָאֲמִתִּ דִּ הַצַּ
יק  דוֹשׁ, צַדִּ נוּ הַקָּ ה, וּבִפְרָט לְרַבֵּ אָרֶץ הֵמָּ ר בָּ ים אֲשֶׁ עָפָר קְדוֹשִׁ
רֶסְלֶב  ן פֵיגֶא מִבְּ נוּ נַחְמָן בֶּ יְסוֹד עוֹלָם, נַחַל נוֹבֵעַ מְקוֹר חָכְמָה, רַבֵּ

רָאֵל, אָמֵן. ל יִשְׂ זְכוּתוֹ יָגֵן עָלֵינוּ וְעַל כָּ

דְחִילוּ וּרְחִימוּ, וּרְחִימוּ  יהּ, בִּ כִינְתֵּ רִיךְ הוּא וּשְׁ א בְּ ם יִחוּד קֻדְשָׁ לְשֵׁ
אוֹת  אוֹת הֵ''א בְּ רוּךְ הוּא אוֹת יוּ''ד בְּ ם הֲוָיָ'ה בָּ וּדְחִילוּ, לְיַחֲדָא שֵׁ

רָאֵל. ל יִשְׂ ם כָּ שֵׁ לִים בְּ יִחוּדָא שְׁ אוֹת הֵ''א בְּ וָא''ו בְּ

מעַֹ לְדִבְרֵי חֲכָמִים,  רַךְ לִשְׁ ן לַעֲשׂוֹת רְצוֹן ה' יִתְבָּ הֲרֵינִי מוּכָן וּמְזֻמָּ
רַךְ  יר אוֹתוֹ יִתְבָּ דֵי לִזְכּוֹת לְהַכִּ יוֹם פּוּרִים, כְּ תּוֹת יַיִן בְּ ר צִוּוּ לִשְׁ אֲשֶׁ
פָנֶיךָ י-ה-ו-ה אֱ-להֵֹינוּ וֵא-להֵֹי  רַךְ. וִיהִי רָצוֹן מִלְּ וְלָדַעַת אוֹתוֹ יִתְבָּ
ה ראֹשׁ'.  ה לְ'זָכָה נַעֲשָׂ יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ ה עַל יְדֵי שְׁ אֶזְכֶּ אֲבוֹתֵינוּ שֶׁ
ה לְתִקּוּן  אֶזְכֶּ רָאֵל, שֶׁ נֵי יִשְׂ מִיד עִם ראֹשׁ בְּ ר תָּ ָ ה לִהְיוֹת מְקֻשּׁ אֶזְכֶּ שֶׁ
ל מְארְֹעוֹתַי הֵם  כָּ ינָה וָדַעַת, לָדַעַת שֶׁ ךָ חָכְמָה בִּ נִי מֵאִתְּ הַמּוֹחִין, וְחָנֵּ
כֶל עֶלְיוֹן  ל פּוּרִים לְשֵׂ ה שֶׁ תִיָּ ְ ה לַעֲלוֹת עַל יְדֵי הַשּׁ לְטוֹבָתִי. וְאֶזְכֶּ
הְיוּ לִי  יִּ ה שֶׁ עוֹלָם, וְאֶזְכֶּ בָּ ינִים שֶׁ ל הַדִּ יק אֶת כָּ וְגָבוֹהַּ מְאדֹ וּלְהַמְתִּ
בַדּוֹ, לִחְיוֹת  אֵין עוֹד מִלְּ ה לָדַעַת שֶׁ אֶזְכֶּ גַדְלוּת, שֶׁ מִיד מוֹחִין דְּ תָּ
רִית  ה לַעֲנָוָה, לִמְחִילַת עֲווֹנוֹת וּלְתִקּוּן הַבְּ אֶזְכֶּ אֶת אַפְסִיּוּתִי, שֶׁ

רוֹן,  חִינַת זִכָּ ה לַעֲלוֹת אֶל בְּ יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ ה עַל יְדֵי שְׁ אֶזְכֶּ סוֹד. שֶׁ וְהַיְּ
ילֵנִי  לּוֹ טוֹב. וְתַצִּ ם כֻּ ָ שּׁ ה עֲמָלֵק. לַעֲלוֹת אֶל מָקוֹם שֶׁ לִזְכּרֹ אֶת מַעֲשֵׂ
קַטְנוּת, וְלאֹ  עוֹלָם לאֹ יִהְיוּ לִי מוֹחִין דְּ לְּ ה רָשׁ', שֶׁ א זָכָה נַעֲשָׂ מִ'לֹּ
ת הָמָן־עֲמָלֵק.  לֵמוּת אֶת קְלִפַּ שְׁ י בִּ נִּ ל מִמֶּ הְיֶה לִי עַצְבוּת, וּתְבַטֵּ תִּ
ה  אֶזְכֶּ עוֹלָם. שֶׁ ישׁ עֶלְיוֹנוּת עַל שׁוּם אָדָם בָּ אֶה וְלאֹ אַרְגִּ לּאֹ אֶתְגָּ שֶׁ
ה  חַ. וְאֶזְכֶּ מֵּ שַׂ יִן הַמְּ ה לַיַּ אֶזְכֶּ חוֹ', שֶׁ מְּ יִן לְ'זָכָה מְשַׂ ת הַיַּ תִיַּ עַל יְדֵי שְׁ
ה  דוֹלָה וְחֶדְוָה רַבָּ מְחָה גְּ ל פּוּרִים, לָבוֹא לְתוֹךְ שִׂ יִן שֶׁ עַל יְדֵי הַיַּ
מְחָה  שִׂ ה לִהְיוֹת בְּ ל פּוּרִים. וְאֶזְכֶּ מְחָה שֶׁ וַעֲצוּמָה מְאדֹ, לְתוֹךְ שִׂ
מוֹ'.  מְּ א זָכָה מְשַׁ ילֵנִי מִ'לֹּ ם אֲחֵרִים. וְתַצִּ חַ גַּ מֵּ כָל לֵב וּלְשַׂ מִיד בְּ תָּ
עוֹן,  גָּ הוּא שִׁ מוֹן שֶׁ מָּ א שִׁ עַל יָדוֹ בָּ ה, שֶׁ דַמֶּ ילֵנִי מֵעַצְבוּת וּמֵהַמְּ וְתַצִּ
גַם עֵץ  י פְּ נִּ ל מִמֶּ טֵּ תְבַּ יִּ ר וְשֶׁ כֵּ שַׁ יִן הַמְּ ילֵנִי מִיַּ כְרוּת. וְתַצִּ ִ הוּא הַשּׁ שֶׁ
ה  דַמֶּ ה, לְבֵרוּר הַמְּ יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ ה עַל יְדֵי שְׁ אֶזְכֶּ לֵמוּת. שֶׁ שְׁ עַת בִּ הַדַּ
ךְ מְהֵרָה  ה וְנִתְהַפֵּ ָ דֻשּׁ קְּ ה נִכְלָל בַּ דַמֶּ הְיֶה הַמְּ יִּ ה, שֶׁ דַמֶּ וּלְתִקּוּן הַמְּ
ה לָבוֹא  אֶזְכֶּ לֵמוּת. שֶׁ שְׁ ה בִּ ָ קְדֻשּׁ רָה דִּ ה לֶאֱמוּנָה יְשָׁ אֶזְכֶּ לְטוֹב. שֶׁ
יִן לְהִתְעוֹרֵר  ת הַיַּ תִיַּ ה עַל יְדֵי שְׁ אֶזְכֶּ אָה, שֶׁ עִלָּ אָה דְּ לְיִרְאָה עִלָּ
מִיּוּת  גַשְׁ נָה בְּ לּאֹ אֶפּלֹ לְשֵׁ מְרֵנִי שֶׁ מִיּוּת וּבְרוּחָנִיּוּת. וְתִשְׁ גַשְׁ נָה בְּ ֵ מֵהַשּׁ
ה, לאֹ  יִן הַזֶּ ת הַיַּ תִיַּ יק לָנוּ שְׁ זִּ לּאֹ תַּ וּבְרוּחָנִיּוּת. וּתְרַחֵם עָלֵינוּ שֶׁ
נוּ  ל מֵאִתָּ ה לְהַכְנִיעַ וּלְגָרֵשׁ וְלַעֲקרֹ וּלְבַטֵּ נֶפֶשׁ. וְנִזְכֶּ גוּף וְלאֹ בְּ בְּ

מוֹ  דוֹלָה, וְלִמְחוֹת שְׁ ת הָמָן־עֲמָלֵק וְזֻהֲמָתוֹ הַגְּ קְלִפַּ
כַי  ת מָרְדְּ ַ יךְ עָלֵינוּ קְדֻשּׁ וְזִכְרוֹ מִן הָעוֹלָם. וּלְהַמְשִׁ
יךְ  ה לְהַמְשִׁ ים. וְנִזְכֶּ ִ עַר הַחֲמִשּׁ ת שַׁ ַ ר, קְדֻשּׁ וְאֶסְתֵּ
מִיד  מחַֹ תָּ הּ, לִשְׂ לָּ נָה כֻּ ָ ל הַשּׁ מְחַת פּוּרִים עַל כָּ שִׂ
אֱמֶת.  ה מְאדֹ בֶּ מְחָה וְחֶדְוָה רַבָּ שִׂ רַךְ בְּ ה' יִתְבָּ בַּ
ת  ַ ה' וְלִקְדֻשּׁ רָה אֲדֻמָּ ת וְטָהֳרַת הַ'פָּ ַ ה לִקְדֻשּׁ זְכֶּ נִּ שֶׁ

סַח. ל יְמֵי הַפֶּ הוּ חָמֵץ כָּ ֶ מַשּׁ ל בְּ שֵׁ אֱמֶת, וְלאֹ נִכָּ סַח בֶּ פֶּ

X2{ וִיהִי נֹעַם אֲ-דֹנָי אֱ-להֵֹינוּ עָלֵינוּ 
ה יָדֵינוּ כּוֹנְנָה  וּמַעֲשֵׂ
ה יָדֵינוּ  עָלֵינוּ וּמַעֲשֵׂ

כּוֹנְנֵהוּ.

תפילה לפני שתיית יין
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הפעם מפתיע מתמיד

הסיפור הזה עשה לי צמרמורת ואף שהורגלתי לשמוע על ישועות מופלאות 
בזכות פדיון הנפש, הפעם זה הפתיע אפילו אותי.

גב׳ א׳ התקשרה אלינו למוקד נרגשת, היא ביקשה שהרב ארוש יעשה לבן שלה 
פדיון נפש בדחיפות ממש. 

״בטח, בשמחה״ ענינו לה. ״מה קרה?״

מתברר שהבן שלה, בן 19, עשה רשיון נהיגה, עבר טסט אך שוד ושבר... הוא 
עשה תאונה תוך זמן קצר.

שבוע שלם הוא שכב בלי הכרה, כולם סביב מיטתו, אמו המסורה לא משה ממנו, 
הצוות הרפואי מנסה לעשות הכל כדי לראות ממנו אות חיים. 

אבל עובר יום ועוד יום והוא לא חוזר להכרה. שבוע של סיוט, כל דקה היא נצח 
ותכפילו ב 60 דקות, 24 שעות, 7 ימים.

ופתאום, הוא התעורר. התעורר וביקש שתי דברים- כוס מים ושהרב שלום ארוש 
יעשה לו פדיון נפש.

״יש לו קשר אישי לרב?״ שאלנו את 
האמא במוקד.

מתברר שהיא שאלה את בנה את אותה 
השאלה - מאיפה אתה מכיר אותו?

והילד מספר סיפור מופלא ומתאר:

לאחר התאונה הוא כבר היה בשמיים, 
נעים  אור  רגוע,  טוב, הכל  עולם שכולו 

אמיתית, אין כאבים, אין סבל, יש שם רק טוב. הנשמה בוקע, שלווה 
דיונים - לא רוצים שהוא יחזור לעולם הזה, הסתיים תפקידו שם והוא שומע 

בעולם, מלחמה בעולם האמת אם יחזור אם לאו.

ופתאום, הוא שומע את הרב ארוש מגיע ואומר ׳תורידו אותו למטה׳ והוא התעורר 
מייד.

״אני רוצה פדיון נפש מהרב ארוש, הוא הציל את חיי פעם אחת, אני מבקש שיציל 
אותי ואצליח להחלים בקלות ובמהירות יש לו כוחות מופלאים מלמעלה״. כעת 

רצוני לממש את בקשתו של בני.

 כך הגעתי אליכם בבקשה לפדיון נפש שבטוח מציל בשני העולמות: בעולם 
הזה ובעולם האמת!

כל מקרה הוא קריאה

מעשה בשני חסידים שביקשו להסתופף בצלו של ה”שרף”, רבי 
אורי מסטרעליסק. כשנכנסו אל הקודש שאל אותם הצדיק האם הם 
מאמינים בהשגחה פרטית? “בוודאי ובוודאי”, ענו מיד. לקח אותם 
השרף אל החלון והראה להם עגלה טעונה בְּקַשׁ ושאל: “האם מאמינים 
אתם שבששת ימי בראשית נקבע היכן תהיה ממוקמת בדיוק כל 
חתיכת קש שעל העגלה, וכן נגזר בדיוק אילו חתיכות ייפלו מהעגלה 
והיכן הן תיפולנה? החסידים הביטו בו בתדהמה, כאומרים: “עד כדי 
כך?!” גער בהם הרבי ואמר: “הכרת פניכם מעידה כי אינכם מאמינים 
בכך, אם כן אין לכם אמונה, ואין לכם מה לחפש אצלי!” וגרשם מעל 
פניו. ישבו החסידים בצער וניסו לרדת לסוף דעתו של הצדיק. עד 
שה’ האיר את עיניהם להבין שאצל בשר ודם ישנם הבדלים בין דבר 
גדול לקטן ובין זול ליקר, ולכן אם ייאבד זהב יצטער מאוד ואם ייאבד 
קש לא תהיה לכך כל משמעות; ולכן על הזהב הוא משגיח ושומר 

אבל הקש לא מעניין אותו עד כדי כך.

אבל לה’ יתברך אין שום הבדל בין קש לזהב, ולכן להאמין בהשגחה 
פרטית זה אומר להאמין שיש השגחה על כל פרט ופרט ללא יוצא 
מן הכלל וללא שום הבדל! זה היה ה”שיעור” הראשון שקיבלו 
בסטרעליסק. פרשת השבוע שלנו פותחת במילים “ויקרא אל משה”, 
כאשר על פי המסורה האות אל”ף ב”ויקרא” היא אל”ף קטנה. כלומר יש 

לדרוש את הפסוק כאילו 
האל”ף איננה, במקום 
ויקרא – ויקר, מלשון 
מקרה. ומובא בספרים 
הקדושים שזה מרמז 
 – רבינו  לכך שמשה 
ומקרה  מקרה  בכל 
שקרה לו בחיים הוא 
לא ראה אותו כמקרה, 
אלא הוא ראה אותו 
ה’ מדבר   – כקריאה 
אליו וקורא לו! כי משה 
רבינו חי את האמונה 
בשלימות וראה את ה’ 
בכל פרט ופרט! וזה 
אותנו  מקשר  בדיוק 
לפרשת זכור שאנחנו 
קוראים בשבת זו. כי כל 
המלחמה של עמלק 
בעם ישראל היא “אשר 
קרך בדרך”, לעקור את 

האמונה מעם ישראל ולראות בכול רק מקרה!

במגילה כתוב כשמרדכי מספר להתך, השליח של אסתר המלכה, 
על הגזירה של המן: “ויגד לו מרדכי את כל אשר קרהו”, אומרים 
חז”ל: “לך אמור לה בן בנו של קרהו בא עליכם”. כלומר המן הוא 
מזרע עמלק שנאמר עליו “קרך”, והוא זה שגזר עלינו את הגזירה. 
כדי לרמז לאסתר ולנו שכל המלחמה של פורים וכל מלחמת עמלק 
היא מלחמת האמונה בהשגחה פרטית כנגד העמלק שרואה רק 
מקרה בכל דבר. פורים זה הזמן לזכות לאמונה שלימה ומוחלטת 
שהכול מושגח מלמעלה ללא יוצא מן הכלל ובזכות נזכה להכניע 

לחלוטין את קליפת המן עמלק ונזכה לגאולה שלימה ברחמים.

פודה ומציל
סיפורי ישועה מפדיון נפש

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

כשרוצים ישועה באמת! 02-5308000פדיון נפש ע"י הרב שלום ארוש שליט"א
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נפלא לדעת.
מנפלאות הבריאה לילדים ומבוגרים

פרחי קרח
התופעת טבע הזאת מפעימה ומעוררת השתאות, 
קוראים לה פרחי קרח. פרחי קרח או פרחי כפור, הם 
גבישי קרח נפוצים הנוצרים על שכבות קרח דקות 

בימות צעירות- ימות קטנות או באגמים.

מה נחוץ בכדי שתופעה טבע כזאת תקרה?

ובכן, כמו שאתם כבר יודעים שקרח בטמפרטורות 
גבוהות, הוא פשוט נמס, אז התנאי הכרחי- בכדי שייוצרו 
פרחי קרח זקוקים לטמפרטורות נמוכות מאוד 

כמו- מינוס 22 מעלות צלזיוס.

ישנו מקרה נוסף לו קוראים בשם פרחי 
כפור, תופעה זאת מופיעה על 
פרחים המכילים נוזל והנוזל 
הקרח  הקר,  בלילה  קופא 
יוצר חריצים בפרח ומכסה 

אותו בקרחונים.

פרח  תמצאו  בבוקר 
שנראה כולו מקרח, תוכלו 
לראות את התמונות, בתוצאה היפיפיה  

של פרחי הכפור.

מה רבו מעשיך ה' !

תמונה יפיפיה של פרחי קרח על האגם, מרחוק אלו נראים פרחים אך מקרוב נראה שזה 
בעצם גבישי קרח.

עלה קפוא יפיפה לאחר לילה קר במיוחד 
ביער.

זה לא פרח מצמר גפן, זה פשוט פרח 
שהנוזלים שבו קפאו בלילה ויצרו את התוצאה 

המדהימה הזאת

זוכה פרשת כי תשא: יעל דגני-ירושלים.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: שרידי פרס העתיקה
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חזרה לשיגרה, פרק יא' 

אנו כבר שבועיים בסיפור על שמואל, על הבימבה 
האדומה ועל חוק השינה. שמואל הוא כמעט כל ילד 
שני שלנו, אם לא כל אחד מהם. שמואל הוא ילד 
שבוחן ובודק גבולות. לבדוק גבולות ולהתחכך בהן, 
הינה פעולה טבעית ונורמאלית, זו לא התנהגות חריגה, 
זו פעולה שכל ילד עושה, ולעיתים לא רק ילד. גם 
אנחנו המבוגרים בודקים גבולות וחשים בביטחון כאשר 
החוקים והגבולות ברורים לנו. הילדים שלנו, בדיוק כמונו 
המבוגרים, זקוקים לוודאות על מנת להרגיש בטחון. הם 
רגועים כאשר הם הבינו איך הדברים עובדים, ויודעים 
מה יהיה בסוף. נסו להיזכר בגילאים הצעירים שבהם 
הילדים מבקשים לשמוע את אותו סיפור או לראות 
את אותה הצגה או את אותו סרטון שוב ושוב. הידיעה 
שלהם שהם יודעים לצפות את מה שקורה בהמשך 
ההצגה נעימה להם ונוסכת בהם בטחון. שום דבר 
אינו מאיים, אין שם הפתעות. כאשר הגבולות ברורים- 
הילדים נינוחים, בטוחים, יודעים מה מצופה מהם )גם 
אם רוצים אחרת( ופנויים למשימות החיים )משחק, 
למידה, התנסות חדשה וכו'(. כדי להרגיש בטוחים, 
עליהם להיות בטוחים שאתם ההורים: יודעים, ברורים 
ומנווטים בבטחה את התא המשפחתי. וכדי להיות 
בטוח בזה, הילד מתחכך בגבול.סיבה זו, הינה הסיבה 

העיקרית, מדוע הילד שצריך גבולות, מתחכך בהם.

ניזכר שוב בשמואל

בדיוק כפי שבגיל שנתיים וחצי, ניסה שמואל להתנגש 
"במסגרת", שהייתה קיר ומכונת כביסה שהפריעו לו 
בנסיעתו עם הבימבה, אולם עם הזמן הוא הבין שעם 
קיר ומכונת כביסה לא מתעסקים. בדיוק כפי שאמר 
לעצמו, "קיר המטבח ומכונת הכביסה לא יזוזו לעולם 
ממקומם, ואין לי ברירה אלא להפסיק את ניסיונות 
ההתנגשות ולנסוע בכיוון אחר".אותו הדבר בדיוק קרה 
בניסיונותיו בגיל 6 להתנגש בגבולות "חוק השינה". אך 
אמא של שמואל, היא אמא מקצועית. היא קוראת 

כל שבוע את העלונים, ויודעת כיצד עליה להתנהג.

בעקבות התמודדותה של אמא בתבונה, שמואל 
מיודעינו הבין בע"ה שחוק השינה הוא קיר. ההחלטות 

של אמא הם יציבים כמו מכונת הכביסה. 

דלת או קיר

הורים יקרים! המסר מהסיפור על שמואל והבימבה 
הוא: שבוודאי הילד ינסה אותנו עד כמה אנחנו מתכוונים 
ברצינות ל"חוק" והוא רוצה לבדוק אם החוק הוא "קיר" 
שאי אפשר לעבור דרכו, או שהוא "דלת" שפעמים 
פתוחה ופעמים סגורה.במידה והחוק שלנו יהיה באמת 
"קיר", הילדים יפסיקו לנסות אותנו, ויתחילו לבצע את 
החוק בשמחה, כמובן כאשר הם היו שותפים להחלטות 

החוק, כפי שהסברנו בפרק הקודם. 

פעמים והקיר אמור להיות קיר ברור יותר.

אני רוצה להוסיף ולחזק את ההבדל בין הקיר לדלת 
בדוגמא נוספת: במשפחת כהן, הילדים התקשו לקום 
מוקדם בבוקר, כל יום הייתה מלחמת עולם, ההורים 
לא ידעו מה לעשות. הילדים היו קמים בעצלות, היו 
מאחרים לבית הספר וכבר לא נשארו תירוצים לכתוב 
למורים. עד שהחליטו ההורים לקבוע לילדיהם "מסגרת" 
הם עבדו עם כל הכללים והצליחו עם כל הילדים פרט 
לילד אחד, שמשום מה עדיין לא הפנים את החוק.

לאחר חודשיים, כינס האב את כל הילדים בסלון והציג 
בפניהם את מסקנות העבודה עם החוק. הם ישבו 
ביחד ודנו על הנושא, ולבסוף האב הסיק מסקנה חד 
משמעית: בבית שלנו מהיום, אף אחד לא נשאר בבית 
אחרי השעה שמונה. הילדים, ישנו באותו היום מוקדם, 
בציפייה למחר. השעון בחדר הילדים צלצל בשעה שבע, 
כל הילדים קמו בזריזות והתארגנו ליציאה, פרט לדוד 

שניסה להתחכך שוב כהרגלו בהחלטות. 

האם שראתה את בנה ממשיך לישון על אף ההחלטה 
החדשה ורצתה ללכת להעירו, נעצרה על ידי האב. "אל 
לך לטרוח, היום דוד יבין לבד ש-חוק זה חוק" אמר לה. 

בשעה שמונה בדיוק, כאשר שאר בני הבית כבר 
ממתינים בחוץ, ניגש האב למיטת בנו הרים אותו עם 
הפיג'מה והניח אותו בחדר המדרגות. "מצטער דוד" 
אמר האב לבנו המופתע, "אתמול קבענו כולנו שבשעה 
שמונה אף אחד לא נשאר בבית, ואני מתכוון ליישם את 
מה שקבענו. אני מקווה שהיום תלמד את המסר ומחר 
תקום בזמן". לא חייב לנסות בבית, ולא משנה מה קרה 
אחרי 5 דקות של ילד עם פיג'מה בחדר המדרגות. אבל 

תענו בכנות: "מחר דוד יקום בזמן או לא"?! 

5 טיפים לסיום

1. הציבו גבולות מתוך מחשבה ותכנון מראש. תכננו 

ביחד עם הילדים, אפשרו להם להביע את עצמם, 
שמעו את דעותיהם, ושתפו את כולם בהחלטה נבונה. 

2. גבולות קובעים בזמן שקט ורגוע- ולא בעת הסערה: 
הרצון להציב גבול יעיל ואפקטיבי תוך כדי משבר וכעס 
נידון לכישלון. כשאנחנו או הילדים נמצאים בסערת 

רגשות, אף אחד לא מקשיב. גם לא אנחנו.

3. הקפידו להציב גבול ברור )ללא הסתייגויות רבות 
מדי(, הוגן והגיוני.

4. אם החלטתם על חוק חדש, תכינו תוכניות מגירה 
לכל תרחיש. עליכם לדעת להיות מוכנים בצורה נינוחה 

לכל קושי.

5. תקפידו לשוחח על החוק עם כל ילד בנפרד. כל 
ילד הוא אינדיבידואל. אמנם החוק שווה לכולם, אך 

לכל אחד חוזקות וחולשות משלו. 

הצלחה מודרכת

לסוף. שהשארתי  והמשמעותי  החשוב  הפרט 
לקבוע חוקים בבית ולתפעל אותם, זו משימה הורית 
משמעותית ונדרש לעשות אותה ללא טעויות. אם 
אתם מתלבטים, חוששים, צרו קשר ונבצע בע"ה 
תהליך מקצועי משותף. ניתן לשלוח שאלות במייל: 

a0548434435@gmail.com

זיכרו, הדרכה מקצועית, היא תנאי הכרחי להצלחה 
ביישום חוקים.

בדיחות הדעת

לאחד יש בעית חרדה והוא הולך למטפל 
שיעזור לו. הוא מסביר לפסיכולוג: "כל פעם 
אני מתחיל לפחד שיש  לישון  הולך  שאני 
חמאסניקים מתחת למיטה שלי והפחד הזה 
מוציא אותי מדעתי". הפסיכולוג מציע: זו בעייה 
חמורה ולשם כך צריך 10 טיפולים כל טיפול 
200 דולר. כעבור כחודשיים פוגש הפסיכולוג 
את אותו בחור ושואל אותו: "מה קרה שלא 
באת לבסוף לטיפול?" הבחור עונה: "שמע, 
זה היה קצת יקר, ולבסוף תמורת 40 שקל 
הצלחתי לטפל בבעיה בזכות תושיה של נגר 
פשוט". שואל המטפל המקצועי: "כן? מה כבר 
אותו אותו נגר הצליח לעשות?" "הוא אמר לי 
להסיר את הרגליים של המיטה. ומאז אין שם 

אף אחד!".

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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